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NA DERTIG JAAR 1 

·Het is niet gebruikelijk dat een Rechtskundig Week
blad verschijnt gedurende het gerechtelijk verlof. Met 
tegenwoordig nummer maken wij een uitzondering op 
deze stelregel. Wij wensen er inderdaad bijzonder de 
aandacht op te vestigen dat dit nummer het laatste is 
van onze dertigste jaargang. 

Onlangs, wanneer in 1964 het vijftienjarig bestaan ge
vierd werd van het Algemeen Fiscaal Tijdschrift werd 
in de inleiding van het feestnummer geschreven dat een 
tijdschrift dat 15 jaar bestaat als «volwassen» mag 
beschouwd worden, terwijl het na dertig jaar «eerbied
waardig» wordt. 

Dit zou dus thans het geval zijn met het Rechts
kundig Weekblad ! 

Hoe dan ook, het is met een bijzondere voldoening 
dat de redactie terugblikt op deze dertig jaren en zij 
heeft levendig het bewustzijn dat het Rechtskundig 
Weekblad een vrij belangrijke rol gespeeld heeft in het 
Vlaams rechtsleven en voorzeker aanzienlijk heeft bij
gedragen tot de grote bloei van onze Vlaamse rechts
wetenschap, die wij zo gelukkig zijn heden te kunnen 
vaststellen. 

Toen wij van wal staken in 1931 was in ons land in 
de rechtswereld alles nog hoofdzakelijk Frans. Buiten 
de vredegerechten en de strafrechtbank bestond er geen 
Nederlandstalige jurisprudentie. In de burgerlijke recht
banken, !de redh1lbaniken JVan ilooophanrlel, de hoven van 
beroep en ihet hof !Van cassatie wenden alle zaken 
uitsluitend in het Frans behandeld en de enkele verme
telen die het waagden hun eigen taal te gebruiken heb
ben moeten ondervinden wat het hun soms kostte. Het 
hoger onderwijs in de rechten nam slechts met moeite 
zijn aanloop. Er bestond geen Nederlandstalige rechts
literatuur en de jonge Vlaamse jurist die zijn intrede 
deed in de rechtswereld zag zich geplaatst voor ontzag
lijke moeilijkheden, voor bergen onbegrip en kwaad
willi~eid en was verp1icht een belangrijk deel iVan de 
tijd die hij had willen besteden aan juridisch en weten
schappelijk werk, voor te behouden voor de verbitterde 
strijd die diende geleverd ter verovering van een rechts
bedeling in eigen taal. 

Het is in deze atmosfeer dat het Rechtskundig Week
blad geboren werd. 

Doch de strijd die toen gevoerd werd was niet meer 

hopeloos zoals hij dit jaren lang geweest was. Dank zij 
de nooit genoeg te waarderen opofferingen van onze 
Vlaamse pioniers - een Obrie, een Bellefroid en zovele 
anderen - werden de eerste bressen geschoten, langs 
waar de Vlaamse rechtsbeweging nu stormenderhand kon 
doordringen. 

Het begin der vervlaamsing van de Universiteit te 
Gent en het inrichten van Vlaamse leergangen te Leu
ven, het werk van de Commissie tot vertaling der wet
boeken onder de onvolprezen leiding van Prof. Van Die
voet, de gestadige werking van de Vlaamse Conferenties 
der balies, de volgehouden inspanning van zo vele ju
risten, die meer en meer de eigen taal gebruikten bij de 
behandeling hunner zaken, het schiep alles te zamen 
een onweerstaanbare drang om een gaaf en hoogstaand 
Vlaams rechtsleven te doen opbloeien. 

Het Rechtskundig Weekblad heeft dat streven willen 
dienen. Het heeft dit nu gedaan gedurende dertig ja
ren, standvastig, met overtuiging, met lief de. 

Het verwekt bij allen die hieraan hebben medege
werkt een heerlijk gevoel wanneer zij de toestànd die 
heden bestaat vergelijken met deze van vóór dertig 
jaren. Het verschil is inderdaad fantastisch. 

Thans is de rechtsbedeling uitsluitend Nederlands in 
de Vlaamse provinciën, vóór alle rechtsmachten van laag 
tot hoog. Er heeft zich een Nederlandstalige jurispru
dentie ontwikkeld die van jaar tot jaar op taalkundig 
gebied volmaakter wordt. In 3 Faculteiten wordt het 
recht volledig in het Nederlands gedoceerd. De Neder
landstalige rechtsliteratuur heeft een geweldige uitbrei
ding genomen. Merkwaardige studieboeken werden ge
publiceerd op alle gebieden van het recht. Er is geen 
tak van onze wetenschap die niet over een gespeciali
seerd tijdschrift beschikt. Grote verzamelwerken zoals 
de « Algemene Praktische Rechtsverzameling » en het 
« Administratief Lexicom » kennen een ongeëvenaarde 
bloei. De juridische uitgaven van onze Vlaamse Acade
mie voor Wetenschappen, de proefschriften verdedigd 
vóór onze rechtsfaculteiten zijn niet meer te tellen en 
men mag bevestigen, zonder te kunnen tegengesproken 
te worden, dat de Vlaamse rechtswetenschap op deze 
periode van 30 jaar de achterstand van een eeuw heeft 
ingelopen en dat zij geleidelijk op hetzelfde peil is ge-
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komen als de Franstailige reahtswetensch·ap in ons land. 
De jonge juristen kunnen zich nu volledig wijden aan 

wetenschappelijke studie in hun eigen taal. Zij leven 
in een gezonde sfeer en kunnen zich nog nauwelijks 
rekenschap geven van de abnormale toestanden die 
gedurende zo lange tijd in ons land geheerst hebben. 

Dit alles is slechts kunnen bereikt worden dank zij 
de onverdroten arbeid van een onoverzienbare schaar 
beoefenaars van het recht zowel op . wetenschappelijk 
gebied als in de praktijk. Hun werk is een manifestatie 
van de grote kulturele gaven die leven in ons volk en · 
waarvan de onderdrukking slechts voor . gevolg heeft 
gehad hen met meer levenskracht te doen ontbotten. 

Het Rechtskundig Weekblad heeft hierin voorzeker 
zijn bescheiden, doch niet te verwaarlozen, aandeel. 

Dat het zijn activiteit nu gedurende volle dertig jaren 
heeft ontwikkeld, mag vandaag wel even onderstreept 
worden. Het zijn dertig jaren geweest van strijd, van 
onverpoosde arbeid, maar ook van steeds stijgende 
zelfvoldoening. 

Dit laatste nummer van onze dertigste jaargang sluit 
een eerste periode af, doch opent er een nieuwe, waarin 
wij steeds met hetzelfde doel voor ogen, doch met een 
zin voor steeds grotere volmaaktheid, · hopen onze 
vijftigste jaargang te bereiken. 

De Redactie. 

De parlementaire goedkeuring van het gerechtelijk wetboek of de 

modernisering van een drie eeuwen oude procedure 

1. Wat vóór enkele maanden nog een wensdroom was, 
werd op enkele dagen gerealiseerd, nl. de goedkeuring 
van het gerechtelijk wetboek door de beide Kamers van 
het Parlement. 

Het was een wensdroom, omdat op die wijze de 
modernisering zou kunnen verwezenlijkt worden van ons 
procesrecht waarvan zonder overdrijving mag gezegd 
worden dat het de last torst van drie eeuwen, gezien het 
nog vele beschikkingen behelst die overgenomen werden 
uit de Ordonnonce du Chátelet van 1667. Het toeval wil 
dat wij· aldus in 1967 een Codex van drie eeuwen oud ge
denken, het eeuwfeest van de eerste grote Belgische codi
ficatie (het Strafwetboek van 1867) vieren en een gloed
nieuw gerechtelijk wetboek zien geboren worden. 

Een wensdroom eveneens,' omdat men zich niet kon 
voorstellen dat een dergelijke reusachtige onderneming 
op amper negen jaar tijds zou kunnen voltooid worden 
en omdat men zich moeilijk kon indenken dat het Parle
ment tegelijkertijd met deskundigheid en met spoed een 
dergelijk omvangrijk ontwerp zou kunnen behandelen. 

Hier past het woord van Goethe : « Das W under ist 
das Kind des Glaubens ». Het is omdat de ontwerpers 
erin geloofden, dat deze wensdroom werkelijkheid kon 
worden. De ontwerpers, dat zijn in de eerste plaats iwij.len 
Charles Van Reepinghen, die het resultaat van zijn on
verdroten arbeid helaas niet meer heeft mogen beleven, 
en Ernest Krings die met zoveel talent en toewijding 
diens werk heeft voltooid; dat zijn ook de commissiele
den in Senaat en Kamer, die respectievelijk onder voor
zitterschap vari de heren Rolin en Troclet en van de heer 
De Gryse een grondige bespreking aan het ontwerp heb
ben gewijd, bespreking waarvan de hoofdlijnen terug te 
vinden zijn in twee lijvige rapporten, het verslag De 
Baeck · ( 1 ) en het verslag Hermans ( 2 ). 

Aan al deze personen, en speciaal aan wijlen de heer 
Van Reepinghen en aan de heer Krings, zou ik dit kort 
bestek hebben opgedragen, indien ik dit artikel de eer 
van deze hulde had waardig geacht. 

2. Wanneer men de afgelegde weg overschouwt, valt 
een zeker evenwicht in de timing te bespeuren. Vier jaar 
na de aanstelling van de Koninklijke Commissaris was 
de tekst klaar en kon hij voor advies aan de Raad van 
State worden overgemaakt; een jaar later werd hij in de 
Senaat neergelegd ( 10 december 1963), en aldaar na an
derhalfjaar bespreking in 1965 goedgekeurd; in decem~ 
ber 1965 werden de besprekingen. in de Kamercommissie 

aangevat en kon de gewijzigde tekst eveneens na ander
half jaar op 22 juni 1967 door de Kamer en op 29 juni 
1967 door de Senaat worden gestemd. Tenslotte zullen er 
vanaf de publicatie in het Staatsblad drie jaren verlo
pen vooraleer het gehele wetboek van kracht zal worden 
(art. 5) (3 ). iDit betekent dat rwij in twaalf jaren ,tijds 
een nieuw wetboek zullen gerealiseerd hebben, hetgeen 
als een prestatie mag beschouwd worden, wanneer men 
dit resultaat vergelijkt met de codificatiearbeid in Neder
land en Frankrijk en wanneer men daarenboven reke
ning houdt met het feit dat de democratische molen 
slechts langzaam maalt. 

3. Het is uiteraard onmogelijk in dit kort bestek een 
algemeen overzicht te geven van de tekst, zoals hij uit de 
kamerbesprekingen te voorschijn treedt. Dit is des te 
meer onmogelijk, daar de teksten, die pas sinds enkele 
dagen voorliggen, respectievelijk uit 372 en 318 bladzij
den bestaan, ~adat het materieel 1reeds niet :den:kibaar is 
de hele tekst te lezen, laat staan kritisch te beoordelen. 

Toch mag men de gelegenheid van de eindstemming 
in het Parlement niet laten voorbijgaan zonder op enkele 
aspecten van de nieuwe amendering te wijzen. 

4. De rechterlijke organisatie zoals zij door de Senaat 
reeds grondig werd gewijzigd, werd grotendeels onaange
roerd gelaten. Slechts hier en daar werden kleine wijzigin
gen aangebracht ; op één punt is er een belangrijke, eer
der te betreuren, terugkeer tot de thans bestaande toe
stand, namelijk het feit dat er geen kamervoorzitters in 
het hof van cassatie worden voorzien ( 4 ) • Wel zouden er 
afdelingvoorzitters volgens de ·behoeften van de dienst 
door de· eerste voorzitter kunnen aangeduid' worden. 

Nu de nieuwe rechterlijke organisatie eenmaal aan
vaard is, heeft het geen zin nog storm te willen lopen 
voor bepaalde wijzigingen. Het lijkt integendeel aangewe
zen de interpenetratie van de drie rechtbanken, mede 
dank zij het bestaan van de arrondissementsrechtbank, te 
bevorderen. Het is pas zo men de arbeidsrechtbank en de 
rechtbank van koophandel als volwaardige rechtscolleges 

. op gelijke voet met de rechtbank van eerste aanleg zal 
gaan behandelen, dat weHicht een klimaat van verstand

: houding, waardering en samenwerking kan geschapen 
: worden, dank zij hetwelk de eenheid van jurisdictie mis
: schien toch nog in een nabije toekomst werkelijkheid kan 

worden. 

5. Het is opvallend dat bij. het doorbladeren van de 
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nieuwe teksten heel wat technische verbeteringen merk
baar zijn, die o.m. mogelijk werden dank zij het sinds 
1964 op gang brengen van de discussie om en rond het 
ontwerp Van Reepinghen. Tal van opwerpingen en de
tailkritieken, die tot uiting kwamen in de vakpers, in 
sommige mercurialen, tijdens colloquia en studiebijeen
komsten werden trouwens met zorg genoteerd door de 
Koninklijke commissaris Krings, zodat men in het ver -
slag zeer duidelijk hiervan de sporen terugvindt. 

Zo· is het dat art. 2, volgens hetwelk de regels van 
het gerechtelijk wetboek van toepassing waren op alle 
rechtsplegingen, ingevolge de mercuriale van Procureur
Generaal Hayoit de Termicourt (5 ) werd gewijzigd in die 
zin dat het gerechtelijk wetboek wordt opzij gezet, daar 
waar het niet verenigbaar zou zijn met bepaalde rechts
beginselen, waarbij o.m. gedacht werd aan de beginselen 
van de strafvordering. 

Elders stelt men vast dat tegen de beslissingen van de 
arrondissementsrechtbank inzake bevoegdheidsconflicten 
voorziening in cassatie openstaat voor de procureur:-ge
neraal bij het hof van beroep, dan wanneer de oorspron
kelijke tekst deze voorziening overliet aan de procureur
generaal bij het hof van cassatie (art. 642) . Dit is onge
twijfeld een meer realistische formule. 

De verzoekschriften tot verkorting van de dagvaar -
dingstermijn zullen voortaan niet alleen door een advo
caat, maar ook door een deurwaarder mogen onderte
kend worden; dit kan een bespoediging stellig in de hand 
werken (art. 708). 

Belangrijk is ook de wijziging van art. 1495, waardoor 
enkel de veroordelingen tot een geldsom niet kunnen ten 
uitvoer worden gelegd vóór het verstrijken van een 
maand na de betekening van de beslissing (art. 1495). 
Op die wijze werd de strakke regel van de schorsing der 
uitvoeringsmaatregelen enigermate gemilderd. 

Herhaaldelijk werden de teksten van het wetboek aan
gepast aan de sinds 1965 gewijzigde wetgeving en onder
meer aan de wet op de jeugdbescherming. 

Tenslotte werd de rechtszekerheid nog verhoogd door 
dubbelzinnige interpretaties uit te schakelen, zoals bv. in
zake bevoegdheid van de vrederechter of van de voorzit
ter met betrekking tot het onderhoudsgeld tijdens een 
echtscheidingsprocedure (art. 591), of door de wettekst 
terminologisch te verduidelijken (6 ). 

6. De balie heeft herhaaldelijk kritiek geformuleerd 
op de beperking van het pleitmonopolie van de advocaat, 
zoals die voortvloeide uit art. 728. 

De nieuwe tekst, die heel wat wijzigingen onderging, 
luidt thans a.v. : «Op het ogenblik van de rechtsingang 
en later dienen de partijen in persoon of bij advocaat te 
verschijnen. 

Voor de vrederechter, de rechtbank van koophandel 
en de alibeidsgerec'hten mogen de partijen ook ;vertegen
woordigd worden door een echtgenoot of een bloed- of 
aanverwante houder van een schriftelijke volmacht en 
speciaal door de rechter toegelaten. 

Voor de arbeildsgereohten mag ibovenidien de afigevaardig
de van een representatieve organisatie van arbeiders of 
bedienden die een schriftelijke volmacht heeft, de arbei
der of de bediende, partij in het geding, vertegenwoordi
gen, in zijn naam alle handelingen verrichten die bij 
deze vertegenwoordiging behoren, pleiten en alle mede
delingen ontvangen betreffende de behandeling en de be
rechting van het geschil. In de geschillen bepaald in de 
artikelen 581 en 582 mag de zelfstandige arbeider even
eens vertegenwoordigd worden door de afgevaardigde 
van een representatieve organisatie van de zelfstandigen. 

Zaakwaarnemers mogen niet als gevolmachtigden op
treden». 

Hier1bij kunnen ;volgende aangebrachte ,yeribeteringen 
worden onderstreept : 

1. de vertegenwoordiging voor de vrederechter en voor 
de rechtbank van koophandel blijft beperkt tot de bloed
en aanverwanten en de echtgenoot, mits deze een schrif
telijke ;volmaoht rvoorleg.gen ; 

2. voor de arbeidsgerechten mogen bovendien afge
vaardigden van representatieve organisaties van bedien
den en arbeiders en ook van de zelfstandigen optreden, 
doch zij moeten telkens voor elke zaak over een speci
fieke geschreven volmacht beschikken ; 

3. alle andere gevolmachtigden en ook de zaakwaar
nemers worden uitdrukkelijk uitgesloten. 

Deze tekst kan, ondanks de beperking van het pleit
monopolie, als bevredigend worden beschouwd. 

Een andere tekst, die tot veel kritiek aanleiding had 
gegeven, was die van art. 1022 met betrekking tot de ta
rificatie van de erelonen der advocaten. De nieuwe tekst, 
die de instemming kreeg van het Verbond der Belgische 
advocaten (7) luidt thans a.v. : «Na het advies van de 
Algemene Raad van de Nationale Orde van Advokaten 
te hebben ingewonnen stelt de Koning een tarief vast 
van de sommen die door de rechter worden toegekend, 
als invorderbare kosten, wegens de uitvoering van bepaal
de materiële akten.» 

Op die wijze wordt de begrotingsvrijheid van de ad
vocaat gewaarborgd en zullen de verhaalbare kosten de 
plaats innemen van de getarifieerde pleitbezorgersstaten. 
De verplichting het advies in te winnen van de Nationale 
Orde van Advocaten is een bijkomende garantie. 

7. Het is niet mogelijk in detail de vrij belangrijke en 
op het eerste gezicht bevredigende wijzigingen inzake de 
taaltoestanden in het gerecht te bespreken. 

Wel mag de aandacht gevestigd worden op enkele in
teressante aspecten van dit vraagstuk. 

Zo wordt bij het hof van cassatie een dienst voor do
cumentatie en overeenstemming der teksten ingericht 
(art. 285). Deze dienst zal niet alleen de documentatie 
met het oog op de eenheid van rechtspraak verzekeren, 
maar ook instaan voor een degelijke en vakkundige ver
taling van de cassatiearresten. Hierbij moet aangestipt 
worden dat deze arresten niet meer in de beide landsta
len moeten opgesteld worden, doch enkel in de taal van 
de rechtspleging (art. 171 van de wijzigende bepalingen). 
Ter gelegenheid van de bespreking in de commissie werd 
tevens de aandacht gevestigd op het feit dat de publicatie 
van het bulletin van de cassatiearresten voortaan gelijk
tijdig in het Frans en in het Nederlands zou geschieden. 

Bleven dan nog de problemen in verband met de 
Brusselse balie, de Nationale Orde van de advocaten, 
de benoemingen in de magistratuur en het taalevenwicht 
in de rechtscolleges van de hoofstad. Na lectuur van de 
desbetreffende teksten mag men aannemen dat een zeer 
ernstige inspanning werd gedaan om aan de rechtmatige 
grieven van de Vlaamse Juristenvereniging tegemoet te 
komen. 

In de Brusselse raad van de orde wordt een billijke 
vertegenwoordiging van de Nederlandstalige advocaten 
voorzien (art. 45), de bevoegdheden van de Nationale 
orde worden beperkt (art. 493), de ui tb rei ding van het 
toepassingsgebied van de wet op het taalgebruik in ge
rechtszaken wordt verzekerd (art. 168 e.v. van de wij
zigende bepalingen), het criterium van de taal van het 
diploma om als magistraat te worden benoemd wordt 
vastgesteld (art. 17 4 wijzig. bepal.), een betere verte
genwoordiging van de Nederlandstalige magistraten in de 
!Brusselse .redhtscofüeges en in het hof van beroep te Brus
sel wordt in het vooruitzicht gesteld (art. 174 en 175 
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wijz. bepal.) en de pariteit in het hof van cassatie en bij 
de advocaten bij dit hof wordt ingevoerd (art. 177 en 
179 wijz. bepal). 

Wel is het zo dat deze vrij deugdelijke regeling slechts 
in haar voMe omvang .toepasselijk za:l iWorden na ver loop 
van een aantarl jaren ; overgangsmaatregelen moesten 
1mmers iVOorzien worden, maar in bepaaLde gevaUen zijn 
deze overgangsmaatregelen vrij :lalligdurig. Dit wondt nog 
geaccentueerd door het feit dat de iVern1gemening ivan 
de leettijdsgrens (70 jaar) voor het hof ivan cassatie 
slechts :trapsgewijze op tien jaar zal iWOnden gerealiseerd. 

Dit neemt niet weg dat de promotors van deze ge
amendeerde teksten, waarbij vooral de heer Lindemans 
vermelding verdient, onze dank mogen oogsten en dat 
hulde mag gebracht worden aan de overige commissie
leden voor de goede wil en het begrip die zij in deze heb
ben betoond. 

8. Het gerechtelijk wetboek werd gestemd, doch het 
moet nog een heel eind weegs afleggen vooraleer het van 
toepassing zal worden. Nu is het woord en ook de daad 
aan alle rechtsbeoefenaars om de verwezenlijking van 
dit wetboek te verzekeren. 

Nog heel wat struikelstenen zullen moeten vermeden 
worden en heel wat inspanningen zullen van de rechts
practici in de komende jaren worden verwacht. 

Het weze ons toegelaten bij het einde van dit kort 
bestek enkele bescheiden suggesties en wensen te formu
leren. 

9. Er weze aan herinnerd dat het gerechtelijk wetboek 
binnen de drie jaren na de publicatie in het Belgisch 
Staatsblad van kracht moet worden. 

Deze termijn moet toelaten de toepassing van de nieu
we regelen inzake rechterlijke organisatie, bevoegdheid 
en rechtspleging, grondig voor te bereiden. Vooral het 
oprichten van nieuwe rechtscolleges moet tijdig worden 
gepland; ervaringen uit een recent verleden hebben aan
getoond dat dit een noodzakelijkheid is. 

Deze termijn moet eveneens toelaten eventueel nog 
hier en daar een kleine wijziging aan te brengen, zonder 
dat het geheel mag worden geschonden of het wetboek 
zou worden uitgehold. Er moet trouwens toch gedacht 
worden aan een dienst in het kader van het Ministerie 
van Justitie, die de verwezenlijking van het gerechtelijk 
weföoek ,van naibij ivo1gt en itijdig de nodig gebleiken ver -
beteringen voorbereidt. Dit wordt overigens in het ver
slag Hermans ( 8 ) duidelijk onderstreept : « . . . nog heél 
wat artikelen na ene bepaalde tijd van praktische toe
passing zullen moeten aangepast worden ... ». 

Het belangrijkste probleem blijft nochtans de wijze 
waarop het nieuwe wetboek van kracht zal worden. Het 
is duidelijk dat de financiële incidentie zwaar zal door
wegen en tot een geleidelijke broksgewijze invoering zou 
kunnen aanzetten. Op het eerste gezicht lijkt het zeer 
moeilijk - op enkele beperkte onderdelen na - het 
ontwerp in verschillende stadia te realiseren, daar de 
voorgestelde hervormingen in elkaar verstrengeld zitten. 

Beter ware het ervoor te zorgen dat alles klaar gemaakt 
wordt om het gehele wetboek bijv. in oktober 1969 of 
1970 in werking te doen treden. Doch dit zal van de re
geerders van dat ogenblik veel moed vragen, des te meer 

daar de dienst van het gerecht politiek minder in aanzien 
staat dan de sociaal-economische problematiek. 

10. De voorbereidende periode zou ook de proces
sualisten in dit land moeten aanzetten het Belgisch pro
cesrecht op een wetenschappelijk niveau te tillen en voor
al in een gezamelijke onderneming tijdig de nodige docu
mentatie te verzamelen ten bate van de rechtsbeoefe
naars. 

Zelden wordt de gelegenheid geboden om op een der
gelijke wijze een nieuw wetboek te introduceren. Hierbij 
dient gedacht te worden aan een basishandleiding, een 
formulierboek - bij voorkeur eerst i.v.m. nieuwe pro
cedures, zoals bijv. de summiere rechtspleging om beta
ling te bevelen - , een aantal tijdschriftenartikelen - zo
als over de toepassingskracht in de tijd van het nieuwe 
wetboek, - en ook aan postuniversitaire leergangen en 
colloquia, zoals er reeds in de vorige jaren, o.m. te Knok
ke en te Ligneuville, werden gehouden. 

Recyclage in het procesrecht zal noodzakelijk blijken 
en hierbij moeten alle medewerkers van het gerecht be
trokken worden : magistraten, advocaten, notarissen, 
deurwaarders en griffiers. 

11. Een degelijke voorbereiding volstaat evenwel niet. 
Men moet van diezelfde rechtsbeoefenaars de nodige goe
de wil vragen, opdat de hervorming moge slagen. En hier
toe zal het nodig zijn veel van de bestaande sleur en 
slenter overlboond -te 1gooien en .op een nieuwe lei :te beigin
nen. Dat ook de verstandhouding tussen de verschillende 
rechtscolleges psychologisch van enorme betekenis kan 
zijn, werd reeds boven onderstreept (zie nr. 4). 

12. Is het na dit alles een utopie te menen, dat nu dit 
eerste codificatieexperiment geslaagd is, het ogenblik ge
komen is om aan de volgende etapes te denken : straf
i\Tor.dering, administratief contentieux en buligerJijk wet
boek (9) ? 

Mag hierbij ook niet de wens worden uitgedrukt dat 
men ,voor een henziening van het iburgerJijik wetboek in 
ruimere verbanden zou gaan werken en wel in de eerste 
plaats in Beneluxverband. De voor het gerechtelijk wet
boek gebezigde techniek van het koninklijk commissariaat 
moge hierbij een leidraad zijn. 

Prof. Mr. MARCEL STORME, 
Hoogleraar aan de Universiteit te Gent. 

(1) Parlem. Besch., Senaat, 1964-65, 170. 
(2) Parlem. Besch. Kamer, 1965-66, 49. 
(3) De oorspronkelijke termijn van 18 manden werd op 

36 maanden gebracht, teneinde de definitieve invoering rus
tig te kunnen voorbereiden. 

(4) Vgl. Storme, M., Het ontwerp van gerechtelijk wet
boek en het hof van cassatie, R.W., 1964-65, 679 e.v. 

(5) Considérations sur le projet de code judiciaire, 1966. 
(6) Men denke bv. aan toelaatbaarheid en ontvankelijkheid 

(art. 1076) en verval en uitsluiting (art. 1437), hoewel de 
terminologie niet altijd zo gelukkig is. 

(7) Zie bijlage II bij het verslag Hermans, o.c., blz. 307. 
(8) o.c., blz. 3. 
(9) Zie in dit verband : Herziening van het Belgisch bur

gerlijk wetboek., T.P.R., 1966, 517 e.v. 

Abonneert U op het "Rechtskundig Weekblad" 



2089 RECHTSKUNDIG WEEKBLAD 2090 

SPECIALISATIE IN DE MAGISTRATUUR 

Openingsrede uitgesproken op de 93e Algemene, Vergadering van de 
Nederlandse Juristenvereniging te Zwolle op 23/24 juni 1967 

door Mr. C.8. BEEKHUIS, 
Raadsheer in de Hoge :Raad der Nederlanden 

Ik open oruze 93" Vergaider-ing en .veriwelkom alle aan
wezigen, ook on'Ze .gasten ; met name de ;yertegenwoor
diger •van de Minister !Van Justitie, !de gezags
dragers i111 de iprmriincie Overijssel en onze Vilaamse ,vrien
den, die voor het eerst ~n groter aantal een verigadering 
van onze ivereniging !bijwonen. Ik hoop !Vanavond aan 
onze maa!Ltijd ui1tvaeriiiger 1U1iting te kunnen geven aan 
onze 1v.reugde over ihun komst. 

Het ibestuur thee~t !besloten, de oude traditie te her
steLlen, dat de ,voorzitter reeds bij het !begin tvan de ver
gadering zijn 1rede !houdt. Als onideriwerp 1Voor mijn rede 
heb :~k gekozen speciai1isaltie. Over dit onderwerp worden 
vrij regelmatig, izij !het met Jange rtussenruiimten, artike
len gepUJbJ.iceerd ( 1 ) en het vraagstuk is ook iter sprake 
gekomen iin lde dn 1932 en 1953 gehouden :vergaderingen 
van de Nederlandse advocaten, in de in 1936 en 1950 
gehouden iinternationaJle cOTIJgressen voor strnfredhtsjuris
ten, en in thet 1in 1958 1te Rome gehoulden Omgrès In
ternationaJl des Magis'trats. Met name :zal ik het in dit te 
Rome gehouJden congres 1behandellde in mijn beschou
wingen betrekken ( 2 ). 1Dat ik niettemin dit onderwerp 
odk vandaag ter sprake breng, Hgit hieraan, dat ik de 
indruk heb dat men lang1Zamer1hantd door de bomen 
het !bos niet meer kan :z,ien. Ik achtte het dus nuttig het 
probleem eens te iTIJVentariseren, en daaraan dan uiter
aard mijn persoonlijke mening :vast te knopen. Vamelf
sprekend !kan iik dit Slechts in vogelrv,1ucht doen. 

In lbeg.insel izijn vrijwel alle beoefenaars :van het reoht 
bij het vraagstuk betrokken, maar :voor zover .zij niet 
tot Iele magistratuur of de Jbaliie !behoren, zijn zij igewoon
l1ijk al specialisten. En ,zelfs de 1bal1ie kan ik Jbuiten 
besdhouwinig faten, want in de in 1953 gehouden :ver
gadering 1van de Nederlandse Orde van Advocaten is 
aan de tb.and rvan voortreffelij!ke preadiv1iezen een naar 
mijn mening alileszins bevredigende oplossing voor de 
balie gevonlden. 1Ik · jkjan deze met enkele iwoorden aldus 
iWeergeven, ldat intern specia!lisatie ge.lheel iVrd.j is, en, zo
als u a:1len bclrend 1is, ook geregeld :voonkomt, maar dat 
e~tern specialisatie, ib.v. !door middeil ivan aankondiging, 
niet geoorlooM is. Zo :zullen gespeciailiseerde en niet
gespecialiiseerde advocaten elil~aar 1SOms oliën,ten toezen
den, maar dat iblij ft Jnoidenteel, en een dergelijke gang 
van zaken zou bij de rechterlijke macht op moeHijk
heden stuiten. 

U. wiLt mij dus wel :verontschulldigen, dat ik mij iver -
der alleen met de redhterJijke maoht bezig ihoud. Maar 
dat is all daarom nuttig, omdat het vraaigstuk mede van 
belang kan rzijn 'VOO!" .de vraag, of odk in dit opzicht 
:tegemoet kan worden 1gekomen aan de tegenwoordig zo 
veeJ1vuldig op de maigistratuu.r geuite kritieik. 

lik zal nu eerst het 1terrein verkennen, en nagaan, of 
er al specialisatie bestaat. Het !blijkt, dat dit inrderldaad 
het geval is ; :vooral door toedoen van de wetgever. 
Urnblbe heeft in een ar,tikel in R. M. Themis de door 
:de iwetgever gecreëerde speciaJlismen ·v11ijiwel iVOlledig ge
inventar,iseer.d (3 ) en ik rvolsta er mee,· in :dit opzicht 
naar dat antikel te 1Ver1wijzen. Kort samengevat kan men 
constateren, dat de wetgever op ,tJweeënlei wij~n specia
lisme heeft ingevoeJ;:d, te wet~n [hetzij door de !beslissing 

over een bepaald soort zakeri op te drngen aan colleges, 
die ibuiten de rechtecliij!ke maoht in engere ,zin vaUen -
zo lb.iV. ·de administratieve rechter, de sociale iVerzeke
riingsredhter, de milLtaire reohter, de Commissie van 
Beroep voor !het Bedrij.fsleven en, fiscaal, de Tariefcom
missie - thetz1Ïj door de beslissing over een lbepaaLd soort 
zaken ibij uitsluiting op te dragen aan een of meer daar
toe aangewezen colleges Jn de rechterilij:ke macht 1zelf -
zo ;b.1v. de overiige :belastingzaken, de Kinderzaiken, de 
economische zaken, de paCJhtzaken, met name in appèl, 
een deel tvan de octrooi- en merkenzakien en gesohillen 
over de overheidsaansprake'lijkheid ivoor bezettingshan
delingen. 

Het is mij opgevafüen, dat er weinig metJhodiek in deze 
regeliilJgen Js ite vinidm en ik zou dit met .twee voorbeel
den wi11en toelichten. In de eerste plaats noem ik de 
controle door :de Hoge Raad. ·Men zou iverwaohten dat 
deze hij !de eerste ca:t~orie (ooHeges ibuiten de rechter-
1lij!ke madht in engere :zin) izou ontbreken, daargelaten 
de 1vraag in !hoever dit .wenselijk ds. Tooh is die controle 
daar bij.voonbeeld ingesteld ten aanzien ivan ibepaaMe 
bes1issi11Jgen ·van de Centmle Raad 1van Beroep. Daaren
tegen izou men de controle bij de tweede categorie (bij 
de iwet aangewezen colleges of rechters, die ail tot de 
.rechterlijke maoht behoren) altijd iverwaohten. Maar 
daar onbreekJt ~ij weer nu en dan, 1ZO ib.1v. in 1Padhtzaken 
en in ide iBelemmeringenwet Privaatrecht, behoudens 
dat soms nog cassatie in het belang der iWet mogelijk 
iblij.ft. 

In ide tweede plaats noem ik ,de aaniwijzing van de 
speciale ireohter.s in de reohter1lijke madht. Nu eens wor
den die reohters door de Kroon of de M,i.nister aangewe
zen, en dan iweer kan het college ,zeM !~alen, we1ke 
leden uit ~ijn midden aan de berechting Man de gespe
cialisee11de zaken :zullen deelnemen. Men krijgt de in
füuk, dat de regeling soms ivan lhet toeval afhangt en 
dat ihieribij niet een ivast systeem wordt 1gevolgd. Ik laat 
dan nog daar, dat meermalen gemaikshal,ve aifüe ileden 
of 1vrij,wel alle 1leden van een coi1lege voor de berechting 
van de !desbetreffende bij~ondere izaiken (ib.rv. economi
sche :zaken) worden aangewezen of voorgedragen, het
geen het specia~isme eigenlijk tot een farce maakt. 

!Daarnaast wor'.den, ilos ,van enige wette1.1ijike regeling, 
ook bij enkele colleges ~peciale 1leclen :voor de !behandeling 
1van een bepaailld ·soort izaken (!b.v. onteigeningszaken) 
aangewezen. In beginsel gebeurt dirt ook hij de Hoge 
Raad ( 4 ). Maar dat stèunt op Jnterne regelingen en 
ileverit dus geen .vast systeem op. 

Dit is de huidige situatie. En 1ZO kom ik nu tot de 
vraa.g, of speoial,isatie nodig is, gelijk vrij algemeen 
wordt aangenomen, en zo ja, hoe en in hoever die kan 
wor1clen bereikt. 

Ik wil :daarbij één aspect rvooropstelilen. Wat moet pre
valeren : de alil-rnund reohter of de gespeciailiseerde reoh
ter? Of, anders uitgedrukt en ïVrij. ontleend aan 
Croon (5 ) : welke rechter kan zijn functie het nuttigst 
uitoefenen, :de reohter die ivan alles iets afweet of de 
rechter die .van weinig veel iweet ? Ik :voor mij iben :van 
mening, dat ,in· de eerste plaats aan een rechter de eis 
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moet 1worden 1gesteLd, dat hij het recht kan !hanteren, 
een kritische geest en gevoel ivoor redhtvaardigtheid heeft, 
en wijs en objectief is (5 ). Pr,iimair moet 1van een redhter 
wonden ,verilan~d, :dat ihij :door zijn opleiding een brede 
kijk op het reoht heefit gekregen en met ihet recht kan 
omspringen. Hij !behoeft niet prima ivista alle hem 
voorgelegde problemen te kunnen oplossen, maar hij 
moet weten, langs welke iweg hij de op:lossing kan vin
den, daanbij 1voor1gelfoht !door deugdelijke pwcesstukken 
en goede pleidooien, !die :hem 1w~gwijs maken en iWaaraan 
hij igegevens kan ontlenen, hoe hij naar de oplossing 
van het hem ivoorgelede 1geschil kan 1zoeken. 

Er bestaat trouwens gevaar, ldat de gespecialiseerde 
rechter de zo nodige wijde blik ·verliest en da.ardoor 
bij de beoordeling !van zaken ivan een gemengd karakter, 
waaribij dus itevens andere reohtsgeschii1len moeten wor
den beslecht, te iweinig aandadht aan die andere geschil
len besteedt, of daarvoor :geen ibelangstei1ling, of zelfs 
daarvan te weiniig begrip heeft. Ik onderschrijf dan ook 
de uitlati.ng van Hijmans van den Beliglh in :zijn rvoor
Z'ittersrede in onze 1tien jaar :geleden 1gehou:den :ver,gade
ring .over het beeld :van de huidiige Nederlandse jurist en 
over de nodi1ge band tussen kennis en gesohiktheid, zijn 
uiitlating namelijk, dat er gevaar voor ,vernauwing van 
de :geziahtskring !Van de deskundige rechter bestaat en 
dat \daaruit een ongewilde partijdigheid kan voortvloei
en, :zodat hij de beste rechter adhtte de ondeskundiige 
rechter met lbegdp ( 7 ) • 

Hiermede 1wiI ik niet ze~gen, dat ~k voor mij specia
lisme ivenwerp en itegen de ,stroom wi1l ingaan. Het in 
het congres te Rome geciteerde gezegde: «< A goad judge 
is a man iwho is· aible :to :g.Lve a sound opinion upon 
matters he understands noilhing about » (8 ), rvind ook ik 
sterk overdreven. Maar :wel meen ik op grond 1van 
hetgeen ik naar ivoren bracht, dat specialisme uitsluitend 
een aanvullende functie kan htbben, en dat specialisme 
alleen aan de onde tmag komen, voor rover het niet in 
strijd komt met de primair door mij verdedi1gde begin
selen. 

Voor mijn 1verder betoog moet ik nu een ondersdheid 
gaan maken· ,tussen specia1,isatie van de strafreohter, 
waarom al tientallen jaren wordt :geroepen (9 ) en andere 
specialismen. 

Voor wat betreft de specialisatie in het strafrecht. 
moet ik constateren, dat de hui.'d1ge situatie inderdaad 
niet bevredigend is, en dat het uiten van de wens, dat 
de strafrechter igespecialiiseerd zal :zijn, vo~komen ver
kilaal.'baar is. De 1Verschililende colleges lbuiten beschou
wing :gelaten, ,waar het anders toegaat, komt heU1erhaal
delijk voor, dat rvoor de strafkamer worden aangewezen 
raadslJ:ieren en rechters, die .toevaUi,g daar;voor aan de 
beurt :zijn, ;zonlder da:t :voldoende wordt gelet op :gesdhikt
iheid en 1belangsteUing rvoor rstrafizaken (10 ). !Zo fungeren 
er nu :en dan raadsheren en reahters in de strafkamers, 
die voor strafaaken weinig interesse iheibben en !hun werk 
soms zelfs met .tegenzin verrichten. Zij zien dan uit naar 
de daig, dat :zij iweer van het 1« strafwerk» zulilen bevrijd 
zijn. Daar de pers en het ipubliiek hier,van iwel iets zullen 
bemerken, kan uit de houding wan deze reohters kritiek 
v.0011tv:loeien. 

Ik acht het dan ook wenselijk, dat de 1leden van 
de strafkamer, evenals tlie van de !belastingkamers, 
en de Kinderrechter (11 ) door de Minister :worden aan
gewezen; uiteraard door de il\finister van Justitie, en 
dat hetzelfide 1gesohiedt met de Politiereahter en de 
Rechter-Commissar,is in strafzaken. En :deze aanwijziing 
zou dan niet automatisch aan de ihand van degene die 
aan de ibeurt is, moeten plaatsvinden, maar daarbij zou 
er op moeten worden .gelet, of de aan te wijzen rechter 
belangsteHing en toewijding voor . stfä1fzaken heefit en 

als mens voor dit twerk ,geschikt is. Een afizonderilijke 
vooropleiding acht .ik, !hoewel !gewenst, niet ibepaaM no

. diig ; een aangewezene die de capaciteiten lbezi t 1welike ik 
noemde, zal ;zidh ui:t zichzelf zo nodig alsnog gaan ver
ldiepen in de bij-wetenschappen 'die voor een goede ver

. vuMing 1van !het ambt :van strafrechter van belang :zijn, 
en ook de .door mij nog nader te bespreken cursussen 
volgen. 

Bovendien kamt de aangewezene in een ikamer met 
collega's, die met de rspeciale problemen rvan het straf
redht al :vertrouwd zijn. Behalve ,van izelfstudie kan hij 
dus van hen veel 1eren, .en 1zal hij, mede door de routine, 
spoedig gelijkwaardi1g aan hen zijn. Voorts zou de aan
wij:zing, behoudens 'Voor wat wellioht de Rechter-Com
missaris betreft, voor tenminste vier· jaren moeten ge
schieden. 

Ook ibij !benoemingen ter voorziening 1in een vacature 
in één van deze :functies .zou er op moeten tworden gelet 
of de gegadii~de de door mij nodiig geadhte belangstelling 
en toewij,dinig heeft voor ihet iwerk, waaliffiee hij zich 
vermoedelijk in het !begin van zijn nieuwe foopbaan 
:zal moeten bezig houden. 

Een definitieve splitsinig tussen strafreohters en oiviele 
rechters acht ik onnod1g, en :zelfs ongewenst. Al is er 
geen !bezwaar, dat ,iemand die rzich epeciaal tot straf
zaken voelt aangetrokken iin de strafkamer lblijft (12 ), 

toch moet het mogelijk 1zijn, na een zekere tijd van 
kamer te rveranderen. Ik ben het dan ook niet eens 
met MuUer, dat lde ·strafrechter apriori minder rgeschikt 
is ivoor de civiele rechtspraak en amgekee1d (13 ). Zo'n 
splitsing lbestaat ook e1ders niet. 

Ik wil in dit veliband ook .enkele iwoorden ,wijden 
aan de militaire .rechter, omdat in discussie is, of 
:deze een 1gespecia:Hseerde reahter moet iblijrven. Zorider 
dat ik mij verder over de ·voor- en nadelen hiervan zal 
uitlaten, merk 11k wel op, dat een afzonlderlijke mili
taire redhter ook in mijn standpunt past. De militairen 
vormen een 1groep, 1waanvan ide ~eden aan verschillende 
eigen normen zijn onder,worpen, welke noliffien niet ivoor 
niet-militairen rgelden. iDie normen zijn ook van inrvfoed 
ibij de ibeoordeHng !Van commune strafbare feiten. 

1Dat deze feiten worden :beredht door rechters die, 
anders idan !de .gewone :reohter, van die specifieke normen 
op de hoogte zijn, aoht ik volkomen acceptabel, en zelfs 
gewenst. 

Met de andere specialismen ligt het . :veel moeilijker, 
mede doordat bestaande wetten in steeds sneller ·tempo 
worden ge.wij:ziigd, de jurisprudentie steeds omvangrijker 
wordt, er steeds meer met geheel n:ieuwe, en dikwijls 
ingewikkelde rechtsverhoudingen en maatschappelijke 
iverhoudinigen moet worden rekening gehouden, en de 
huild~ge we1geving meermalen :vrij :onbegrijpelijk is, ja 
zelfs soms ä.n strijd komt met anidere 1Wetsvoorsohriften. 
( 14) Dit heeft tengevolge, dat de tegenwoordiige rechter 
herhaaldelijk ·veel meer studie, en. dus veel meer tijd 
aan een rzaak moet b.esteden dan vroeger, om 1tot een 
verantwoorde 1beslissinig te komen. En tijd is iets, waar
over de meeste reohters slechts in bepenkte tmate be
schikken. (15 ) Met het oog hierop rouden eigenlijk 
verschi:Hende colleges moeten worden uitgebreid, maar 
dat ü:; een utopie, en 1wij moeten ivan de werkelijkiheid 
uitgaan. 

Op 1grond ·van de door mij ,genoemde omstandigheden 
moet .tooh naar een oplossing ,worden :gestreefd, waar
door· in zekere· mate speciaüsme wordt ingeschakeld, 
temeer, omdat het onbevredigend is, :dat een deskundig 
aidvocaàt tegenover zich 1ziet een rechter, die op dat 
terrein minder of niet thuis is. (16 ) Een Engels advo
caat, mèt wie ik eens over deze situatie sprnk1 reageerde 
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zelfä met ide woorden « :Dan is er toch :geen fair ;trial ». 
Nu doet 'Zioh dit probleem vooral bij de kleinere 

Rechtbanken voor. In de :grotere iReohtbanken zijn al 
dikwijls specialisten opgenomen en is er ook minder 
bezwaar, :bij een specialistische wacature naar een andere 
specialist op hetzelfde gebied uit te kijken. Maar bij 
de ik1leinere Rechtbanken, en ook 1bij de kleinere Hoven 
is (lit niet mogelijk. Elke a~gemene regeling op dit gebied 
zou dus discriminerend voor de ~leinere Reohtbanken 
en Hoven kunnen :werken. 

En wat te denken ,van de President, reohtsprekende 
in kort geding ? Hij moet zfoh lette11lijk van alles op 
de ihoo~te stelilen, !Zij 1het summier, al 1krijigt ihij na
tuurliijk routine. 

iDrnbbe heeft de oplossing voor de kleinere colleges 
hierin 1gezooht dat er rondreizende specialisten komen 
in dier voege, dat een rgespecialiseerde reohter tevens 
tot plaatsveIWanger IVan an!dere Rechtbanken wordt 
benoelmd om a1daar de zaken te ,be/handelen waarin 
hij deskundi,g is. ( 17 ) Maar deze oplossing komt mij 
weini1g aantrekkelijk ivoor. Daar,gelaten of 1zo'n gespe
cialiseerde rechter door izijn ,verdere we11k rbij zijn 
eigen Rechtbank niet al zo ibezet 1is, dat ihij igeen 
gelegenheid heeft, ook nog ïWerk bij andere Rechtbanken 
te verrichten, .zou zo'n rondrei,zend plaatsvervanger 
elders een :vreemde eend zijn. In zaken met rgemengd 
karakter, die iin een college van drie oouden worden 
beslist, izou men onwennig aan elkaar :Zijn, en zou het 
ook dikwijJs moeilijk zijn een tijdstip voor Raadkamer 
en 1zelfs ,voor de behandefüig af te ~reken,. 

iHijmans 1van den Bergh 'heeft er op gewezen, dat de 
ondeskun'Ç].ige rechter zich kan laten voorJiohten door 
vaklieden. ( 18 ) Maar terecht heeft V er:paallen onlangs 
toegelicht, dat in !dit systeem het gewaar schuilt, dat de 
deskundigen dan de dienst gaan uitmaken en dat in 
wezen ~ij, en niet de rechters zelf beslissen. (19 ) En dit 
gevaar zal toenemen, naar mate de rechter ,zelf minder 
deskundig is, over minder tijd Jbeschikt en meer over -
lbelast is. 

Voor mij heb ik ,in mij laten omgaan, of er mogelijk 
een oplossing zou kunnen worden gevonden in het 
toevoegen aan ieder college ;van een of meer weten
sohappelijke ambtenaren, om beslissingen op specia'1is
tisch terrein iyoor te !bereilden, zoals ook wel in enkele 
andere 1landen geschiedt. .( 20 ) ~ij zouden a1tlhans rmeer 
tijd ter beschikiking hebben. Maar idaarigelaten of dit 
financieel haallbaa.r zou zijn, stuit dit hierop af, dat er 
te 1veel ispeoialismen rzijn. ( 21 ) 

Ik zie dan ook maar .één oplossing om op bevredi
gende wij1ze te laten beslissen over gespecialiseerde 
zaken, iwelke door de wetgever nJet aan de reohterHjke 
maoht onttrokken zijn nooh aan bepaalde col:leges uit 
de rechterlijke macht :Zijn opgedragen. En die oplossing 
bestaat hierin, dat ,zowel ivoor reohters als ivoor hen, die 
zich voorstel!len naderhand :tot de rechterlijke macht 
toe te treden, waaronder met name de rechterlijke amb
tenaren in opleiding, ibij.zondere cursussen iWOrden ge
geven over specialistisehe onder.wer1Pen, en dat zij, die 
in die onderwerpen belang stellen, 1gelegenheid krijigen 
daaraan deel te nemen. !Dit geldt ,vanzel:fsprekend ook 
voor ~pecia:le voor de strafreohter nodige of gewenste 
cursussen. Ook in andere landen :gaat ihet deze kant 
op. c22) 

All moet ik constateren, dat ik in dit opzioht niets 
nieuws naar voren breng, omdat dergelijke cursussen 
ail meerdere jaren in Nederland 1worden :gegeven, zo 
doet het mij toch genoegen, dat mijn beschouwingen 
mij tot de slotsom theblben 1gebracht, dat wij op de 
goe'de weg zijn. Terecht iheeft de Be1gische hoogleraar 
Fettweis opgemerkt: 1« Le magistrat doit avoir la pos-

sföifüé d'approfondir certains secteurs id'éturles, d'acqué
rir une spécialisation souhaitée » (23 ) 

Laten wij dus Jangs deize weg voortgaan. En moge 
het Ministerie er op toezien, dat iedere rechter voldoende 
tijd !heeft om de door ihem gewenste cursussen, :te ivo1gen, 
en moge er door middel rvan uitbreilding ivan het coHege 
tij:dig worden ingegrepen, wanneer 1ten :gevolge van !het 
bezoeken i\Tan cursussen ove11belasting dreÏJgt te ontstaan. 

Deze QP1ossing acht ik ook !beter dan dat zo veel 
mogelijk gespecialisee11de izaken aan de 1gewone rechters 
worden onttrokiken. 

Het Jigt !buiten mijn competentie mij af te vragen, 
of, en iZO ja in hoever daarnaast oak de universitaire 
opleiding rmoet rwoliden ,gewijzigJd. 

En al kan de aaniwij,zing van dvd.effe speciaHsten voor 
de behanldeling van de zaken :waarin hij deskundig is 
beter aan het college worrd~n overgelaten, zo kan in 
bepaaLde gevallen todh de speciaiHstische kennis van 
een gegadigde ook ibij benoemingen een rol spelen. Maar 
steeds moet worden bedacht, dat onder aille omstandig
heden de ·!beste reohter, al is ihij niet gespecialiseerd, de 
voorkeur rmoet helbben iboven een rminder goed~, ge
speciailiseerde ree1hter. De aan een rechter te stellen 
algemene eisen moeten primair lblijiven. Ik !betwijfel of 
dit in de idesbetrefifende Jn het 1cöngres tè Rome aan
genomen resolutie iwel voldoende in het oog is gehou
den. (24 ) 

*** 
Ik heb de· :verrgaderinig reeds geopend ·en stel dus nu 

de 1vandaag te rbehandelen preardiviezen aan de orde. -

(1) Zie voor Nederland o.m. Muller in Maandblad Be
rechting en Reclassering 1947, pag. 241 v.y.; Rombach in 
«Straffen en helpen», pag. 322 v.v.; Drabbe in R.M. Themis 
1963, pag. 113 v.v.; en voor België o.m. Léon Cornil, No
velles, Procédure pénale I, Introduction, pag. 85 ; van Geyt 
in het Rechtskundig Weekblad 1946-47, kolom 417 v.v.; Du
mon in het Rechtskundig Weekblad 1951-52, kolom 1105 
v.v. ; Janssen (voor economische zaken) in het Journal des 
Tribunaux 1959, pag. 325 v.v., en Fettweis in het Journal des 
Tribunaux 1960, pag. 221 v.v. 

(2) . Zie voor dit congres het daarvan opgemaakte verslag, 
en wel het eerste deel, verder door mij te noemen Congres I. 

(3) R.M. Themis 1963, pag. 114 en pag. 129-132. 
(4) In Joegoslavië is specialisatie voor rechters in het 

hoogste Gerechtshof zelfs voorgeschreven (zie Congres I 
résumé pag. 163 en 164 sub 1 .slot). 

(5) Adv. Blad 1953, pag. 201. 
(6) Aldus ook Marion, Cong:r!=!s I, pag. 92-93 ; de Mattia, 

Congres I, pag. 303 en Dumon, Congres I, pag. 557. Vgl. ook 
wijlen Minister Donker in de Memorie van Antwoord aan 
de Eerste Kamer over wetsontwerp 525, pag. 66 en 71. 

(7) Handelingen Ned. Jur. Ver. 1957, II, pag. 8. 
(8) Heiberg in Congres I. pag. 574. 
(9) De vereniging voor strafrechtspraak was reeds in 

1930 van oordeel, dat de strafkamers gespecialiseerde straf
rechters moesten bevatten. Hieraan werd toegevoegd, dat 
deze rechters dan tevens de familierechtelijke zaken zou
den kunnen behandelen (Zie N.J.B. 1930, pag. 558 v.v.) 

(10) Ook Carsau bestrijdt zulk een aanwijzing bij toer
beurt. Hij noemt niet-specialisatie zelfs - m.i. ten on
rechte - een anachronisme (zie Congres I, pag. 212, 
nooit 33). 

(11) Zie art. 58a R.O. 
(12) Op dit facet wijst ook de Mattia. Zie congres I, 

pag. 306. 
(13) Maandblad Berechting en Reclassering 1947, pag. 241. 

Overeenkomstig mijn opvatting: Dumon, Congres I, pag. 
557. Hij liet zich zelfs uit, dat er nooit een 100% civiele 
zaak of een 100% strafzaak bestaat. 

(14) Zie o.m. Dumon in Rechtskundig Weekblad 1951/52, 
kolom 1112. 

(15) Hierop wijst ook Carsau (zie Congres I, pag. 212, 
noot 33). 

(16) Zie te dezen Drabbe, R.M. Themis 1963, pag. 117, 
en ook Carsau, Congres I, pag 212, noot 33. Niettemin is 
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onder alle omstandigheden een goede voorlichting door een 
gespecialiseerd advocaat van groot nut (vgl. De Savornin 
Lohman, adv. blad 1928, pag. 9.) 

(17) R.M. Themis 1963, pag. 136 v.v. 
(18) Handelingen Ned. Jur. Ver. 1957, II pag. 8. 
(19) Adv. Blad 1967, pag. 244 v.v. 
(20) Zo bv. in de Verenigde Staten van Noord-Amerika. 
(21) Men lette op de roep om verkeersrechters (reeds 

in N.J.B. 1940, pag. 170 en 405 door van Essen), en om 
arbeidsrechters. Daarnaast is ook speciale kennis gewenst 
in zaken betreffende het familierecht, het recht van de 
industriële eigendom, het recht omtrent onverdeelde boe
dels, het vervoersrecht, het verzekeringsrecht, het faillisse-

mentsrecht, het internationaal privaatrecht, enz. In België 
komt zelfs een speciale beslagrechter voor alle beslag pro
cedures. · 

(22) Zie bv. Unterholzner (voor Duitsland) in Congres I, 
pag. 97 v.v. ; de Mattia in Congres I, pag. 284, v.v. ; Charles 
(voor België) in Congres I, pag. 516 en Costello (voor En
geland) in Congres I, pag. 566. 

(23) J ournal des Tribunaux 1960, pag. 223. Zie ook de 
Mattia, Congres I, pag. 303, die specialisatie la « phase ul
térieure de perfectionnement » noemt. Ook Fettweis spreekt 
in Journal des Tribunaux 1960, pag. 223, van « perfection
nement ». 

(24) Zie Congres I, pag. II, !II en V ( 4e resolutie). 

Naar een nieuwe Regionale Struktuur in Belgie? 

De jongste :gesahiedschrij1Ving heeft de sociaal-econo
misohe achtergrond van de Vilaamse beweg1ing onder
streept (1). Wat voor de meesten in rle 19° eeuw een 
romantische taallbeweging !bleek te izijn, is in anno 1967 
onmiskenbaar het fundamenteel !Vraagstuk :van de ver -
houdingen /tussen de Vlaamse en de Waalse gemeenschap 
gewor:den. 

:De Belgische unitaire staat !droeg in 1830 al de kiemen 
van een 1geleidelijk ontbindi.ng·sproces fü ~ich. 'Naar 
Napoleontisoh patroon werd een streng unitaire staats
struktuur opgebouwd met de kennelijke lbedooling 'het 
land p.dfüiek, economJisoh en cultureel tot een geheel te 
maken. iDe .taalhomogenitei t, die door de geleidelijke ver
fr1ansing van de brede volkslaag moest .tot istanid komen, 
kiwam rvan 1860 af 1in het gedrang en ·is uiteindelijk door 
het algemeen stemrecht en ide ,yer;algemeende scihool
p1icht rve1.1Clwenen. 1De .economische ibewustw.onding op 
reg,ÏJonaal 1vJak heeft sedetit /de .1:Jw.eede iwerekloo:nlog voor -
al aan de verhouding tussen Vlaming.en en W ialen een 
reg1ionale !betekenis 1gegeVJen. 

iDeze ·verisohuiiving van de :taa:Uaotor naar een .r,eg.ionale 
problematiek [egt meteen de 'hooMtJhema's van de heden
daagse :Belgische po1itri.ek !Vast : moet heit Land een f ede
mle :staatsstmkituur klrijgen; zo neen, moeten tle provin
cies al dan niet de groilldslarg van 1de staatsstructuur bl>ij
ven vormen? 

De klassieke .federale staatsstructuur lijkt mij ondenk
baar 1in iBelgië. iln een federale staat met ,twee !deelstaten 
- Vlaanderen en Walrlonië - zUJllen rle interne spannrin
gïen iblijv.en voortbestaan. omdat de politieke strijd dage
·1ijks de confrontatie tussen de \belangen rvan !beide ,groe
pen rvoor gewolg zail heb.ben. Een federa.le stmctuur met 
drie idee1staiten - W a1lonië, Vlaanderen en ide Brusselse 
agglomerntie - maakt van de hoofidstedeliijke kern de 
sdhe~dsrechter 1tussen ide ibeûde taalg.emeensohappen en 
behoont uiiteraat1d even1tnin fot de mogelijk.heden. 

De 1vriaag kan worden gesteld of al dan niet van de 
prov1inciale indelinJg van het lland moet woiiden uitge
gaan ? Kunnen de provincies als e;.odanig !behouden blij
ven á.n een minlder strnk unitair venband, mits bepaalde 
decentralisatie- en deconcentratiemaatregelen wonden ge
nomen? 

1De Regering heefit ,ter :zake :blijikbaar een beslissing ge
nomen aangezien de Minister ivan Openibare Werken in 
het ParJement izijn ibedoe1ing te lkennen heeft gegeven 
de art1kelen 6 en 7 ivan lde wet 1van 29-3-1962 inzake 
Stedeb.ouw en Ruimteliijike Ordening .toe te passen door 
het insteJ,len van één regionale commissie van ad vies 
per provincie ( 2 ) • 1Hieruirt: maig 'Wonden afigeleid, dat de 
prOVlincies ook Jde igmnds1ag Noor de regionale expansie 
zu:Hen :uitmaken, aangezien het ene moeHijk los van het 
andere kan w:orlden gedacht. 

Is een zodanLg standpunt :verantwoord? 

Op 20 november 1961 heeft de heer Spinoy, Minister 
van Economische Zaken en Energie, het adivies gevraagd 
van de Centrale Raad voor het iBedrijfSleven over het 
eerste iver.s1ag dalt hem ten behoeve van ihet Ministerieel 
Comité voor Economisdhe Expansie en Regionaal Beleid 
door het Comité iVOOr Streekontwikikel.it1g :was overge
ma~t. Dit Comité, hoofdzakelijk een technisch comité, 
dat 1geen adviserend karaMer haJd wat de iprivé-sector 
betreft, werid \Voongezeten door ;de Kaibinetsohef van de 
Minister van Economische Zaken ;en \Energie en bestond 
v:ooral 1U1it afgeviaandi.igjden van de Ministers en van de 
AJdministrntie. &kele 1ter iZake gespeoiaHseeroe personen 
uit de industriële en 18ynldioale kringen iwerden ui.tgeno
diigid in ihun persooniliijke naam aan de iwerkzaamheden 
deel te nemen ( 3 ) • 

In voo:nmeld /Verslag gaat het Comité iVoor Streekont
wikkeling uit •Van /de overweging dat !de rverschJi1lende 
instmmenten Nan het reg;ionaa'l economisch ibeleid dezelf
de werkiinigsfeer moeten heb/ben om ten ivo1le doeltreffend 
te zijn. 

ne economisch basisgewesten iwaarop de streekontwik
keling moet kunnen iworden :georganiseet:1Cl zouden met 
inadhtneming diaanenlboven 1van de 1:aa1prdblemen als 
volgt worden afgebakend: 

In het Noo:ciden : 
-westelijike streek: de provincies Oo.st- en West

Vilaan:deren ; 
- oostelijke streek : Antwerpen, Limburg en eventu

eel Leuven. 
In ihet Centrum : 
- de streek !Van iBrussel, met een eventueel gewijzigd 

arrn:n,dissement. 
In ihet Zuiden : 
- oosb=füjke ,streek : Luik, Luxemburg en een deel van 

Namen· 
- we~te1ijike streek : HenegoUJwen, Tussen Samber-en

Maas en Nij.vel. 

Naar :de menin:g 1van het Comité iginlg !het in casu om 
een afbakening waarrvan sommige grenzen nog moesten 
worden gepreciseerd, onlder andere 1wat :betreft de arron
dissementen Leuven, Aalst, Nij1Ve'l en de 1Pmvincie Na
men. Grosso modo stemmen di.e on:der.verdelingen over
een met een zekere .aldministr.ati.eve, economische en fi
nanciële decemralisatie rlie föans bestaat wat het Minis
terie van Economisohe Zaken en !de N:ationale Maat
schappij voor Krediiet aan de Nij1Vemei;d ibetreft. 

liI1 zijn metiIDwaardig advies uitgebracht begin 1962 
ingevo1ge de aanvraag van Minister Spinoy, stipt de 
Oentr:ale lR.aa(d ;voor het Bedrijfsleven met reden aan, 
dat, wat [Ie doelste1lingen der streekonrtiw~kike1ing betreft, 
met· de regionale optiek wffibewust en .systematisch reke
ning moet· gelhouJden wo11den :bij k:le formulering van de 
doelsteUingen en de aanwending 1Vian de middelen van 
het economisch 1beleid. 
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Het op streekontwi~kel,ing geridht beleid streeft !twee, 
onderLing afihankelijke, essen~iële doelsteliLingen na : op 
het vlak 1van Jde geografische ruimte zorgen voor de 
me~st doe1tref fenlde aarnwellldiJJJg ivan de fbesohikbare 
hulpbronnen - of, in ~conomische .termen, een optimale 
verhouding !bereiken .tussen :de :gildbale kosten (collectie
ve en pdvé-ikost:en) en het voo11gebraahte nut - en meer 
nag : er :voor waken idat het resuLtaat ivan deze actie de 
welivaart iverspreidrt over a11e streken en ibij de 1bevo1kin
gen der onidersoheiden streken geen ·te grote versc'hHlen 
in JevensstaJJJdaard doet ontstaan. 

Deze aatie moet dus :gevoerd worden op de :versahil
lenide gebi~den iWaardoor het ,we1vaar.1Jsniveau van een 
streek 1wordt bepaa:lid, namelijk het groeipercentage, het 
bOOrng en de iver1deli1JJJg van het dnkomen, de we:rik:gele
genheid, lde mobiliteit, iele imi:gratiebewegiit1gen, de econo
mische, sociale en iinte1leotueJe infrastructuur. 

Het zal de .taak ivan het economisoh !beleid ziijn voor 
ieder van deze ,gebieden tzaveel mogelijk geschikte nor
men ite lbepa1en. 

D.e Raad wûjst er ook rt:eivens Qp, dat een op streekont
wiklkeliir1ig 1gerioht beleid slechts deugdelijk kan genoemd 
word.en indien daarbij de gewesten iwaarom men zich 
bekommert gesitueerd rworden in ide ruimere afmetingen 
van !de iversdhHilende kaders, nationale en internationale, 
binnen 1dewelike zij komen te .LLgigen. Dit 1geldt in het 
bijzonder ivoor een iland als België, met een zozeer voor 
het !bui ten.land openstaande economie. 

Imaike afbakeningsbeginselen geeft de Raad evenwel 
toe dat met !betrekking tot de a~bakening !Van economi
sdhe .gewesten veel cdteria lin aanmerking lmnnen worden 
genomen, met het gevo1g ldat de !keuze door het politiek 
gezag nOQdzalkelijk gedeeJtelijk een ;prognose is met het 
oog .op de itoekomstige economisdhe evo1u1Jie van het 
land. 

Betreffende tie af:bakening van de economisdhe streken 
kon geen overeenstemming in 1de Raad :worden bereikt : 
een deel .van de [eden ,gaf de rvoorkeur aan de provinciale 
indeling ; een miJJJderhetd sloot izich aan bij het Verslag 
van het Comiité voor iR.e~ionale Exipansie, dat de inde
ling van het grondgebied lin 5 economisclhe streken voor
opstelde. 

Naar het oordeel van faats·tgenoemden izouden de eco
nomische !basisgewesten waarop de streekontwikkeling 
moet kunnen worden georg,aniseerd, met linadhtneming 
eveneens van de ttaa1prdbJemen, moeten afge;bakend wor
den als voLgt : 

In !het Noorden : 
- westeHjke streek ; 
- oostelijke streek. 

In het Centrum : 
- de ,streek van Brussel (met een eventueel ,gewijzigd 

arrondissement). 

In het Zuiden : 
- oostelijke Btreek ; 
- westel1ijike streek. 
In reaente merik.waaiidige wetensohappelijke !bijdragen, 

hebben 1het « Séminafre de Géagraphie de '1'Unwersité de 
Liège» onder leiding 1Van Prof. J. n. Sporck (1966) en 
het « Institut W aUon de Dévelop,pement iEconomique 
et SociaJl de l' Aménaigement du Terr.i.toire » - dé heer 
R. Hatyat - duidelijk gemaakt, dat er in België vijf 
regionale metropolen zijn : Brussel, Antwerpen, Liège, 
Gent en Charleroi ( 4 ) • 

Volgens Prof. Sporck kunnen voornoemde centra en 
hun uitstralingszones als voLgt iin een lf:aibel duidelijk 
gemaa1M worden : 
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3.923.636 256 
1.710.702 228 
1.218.668 243 
1.815.264 518 

652.049 260 

Totaal 3.000.000 6.320.319 9.320.319 
(6) 

Het door Brussel gepolariseerde deel !Van het 111ationaal 
gron!dgebie:d op het ivilak van de concurrentie met lde 
andere grote aggfomeraties, is i.llldmkiwe}d{enrd : ide hoofd
stad slaagit erin haar aaJJJtre~ing.szone tussen die van 
Antwerpen en Liège, Liège en Ohar'leroi, Ghar1leroi en 
Gent te doen inwerken, .terwJjl ze bijna erin geslaagd is 
tussen de zones van Gent en Antwerpen 1in te dringen. 
Deze zone \Waarvan het patroon herinnent aan dat van 
de lkaar.t van Italië, strekt ,zich uit van het :westen naar 
het oosten in het noortlelijk deel en in de vorm van een 
zeer lange laars naar het 1zu.ilden toe tot ihet zuidelijk 
u~teiJJJde van de Ardennen. Op deze oppenvlakte leeft 
een bevo1king bijna gelijk aan de helfit van die van het 
land, iWat werikeLijlk het Jeeuwenaandeel kan worden ge
noemd. Men ziet dadelijk !in dat zulks· van aard is 
tot igevaarlijke spannirngen op regionaal 1Vlak aanleiding 
te geven. 

Inzake regionale extpansie en ruimte1ijike ordening iZOU
den ·vijf streken te onJderkennen vaiHen : 

In !het Noorden: 
-streek Westen (Gent met secundaire centra Kort

rijk, Oostende, Brugge, Aalst). Ongeveer 2.200.000 inwo
ners; 

-streek Oosten (Antwerpen, met secundaire centra 
Sint-Nifolaas, Mechelen, Turnhout, Leurven, Hasselt). 
Ongeveer 2.800.000 inwoners. 

In ihet ·Centrum : 
-iBmssel en agigJlomeratie. Ongeveer 1.700.000 inwo

ers. 

In het Zuiden : 
- streek Oosten (Liège, met als secundaire centra 

Ver:viers, Namur, Zuid-LuxemboUlllg). Ongeveer 
1.600.000 inwoners. 

- streek Westen ( Oha11leroi - La Louvière - Mons, 
met als secundaire centra TournaJi en la Basse-Sambre). 
Ongeveer 1.300.000 inwoners. 

.De fundamentele vraag is, of het niet geraden iVOor
komt !de grenzen van de regionale structuur inzake ad
ministratie, economische e~ansie en ruimtelijke orde
ning te doen samenvaLlen. Op economisch gebied kunnen 
twee of meer provmcies rwel1iawaar 11nterprovinciale vere
nigingen vormen, maar hoe zaJ men o.m. een einde 
maken aan lde huidige moeilijikfuooen tussen de .provincie 
Antwerpen en ide provincie Oost-Vfaanderen wait !betreft 
de ui1lbrclding van de haven op de JLnkeroever ivan de 
Schelde, of de samenwerking verzekeren tussen de pro
vincie Liège en de streek 'Van iNoord~Luxembourg, die 
voliledig op Liège is ingesteld ? 

In de optiek van :de v1ij f streken, zou er in elke streek 
een igewestelijike ontwikkelingsmaatsahappij bestaan. Qua 
financiering eouklen !kapitalen ibeschiiklbaar woriden ge
stekl door de Staat, de Gemeenten ~an de !betrokken 
streken en de prwé-sector. Aan 1dergelijike ontwfükelings-
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maatschappijen zou een mime bevoegdheid worden ver
leend wat betreft dinfrastructuur, industriieparken, iyer
lenen iyan financiële :voordelen met het oog op de vesti
ging van industrieën enz. 

Mijn eminente .co11ega Prof. Vmndkx !heeft onlangs 
gepleit iyoor de insteHing rvan een effüciënrt:ere provinciale 
lei;ding, bestaande uit een bestendige !deputatie en voor
gezeten door een verkozen ivoor.zitter die de werkelijke 
leiding rvan de rpro.v·inoie zou !hebben, tenwijil de Gouver -
neur zich tot izijn rol .van regeringscommissaris zou 
beperken. Ik sluit mij .tm vol.Ie ibij die 1ûen~wijze aan 
wat de streken !betreft ivoor zover deze ook !bestuurlijke 
lichamen zouden worden in de plaats rvan de provincies. 

Het lhier1v011engaanide ·i~ enkel een bijdrage tot het 
debat over !het prdbleem ivan de toekomstige rijksstruc
tuur. Het dis niet bedoeLd als een definitieve steU:ingname. 

Hert:. iis eveI11Wel de ihoogste rtijrl concrete maatregelen 
uit te wenken indien men de 1groeiende maJ.aise wil bij
leg;gen. 

Uirtgaande Nan de ove11weging dat a!ll!lO 1967 de Be1g1i
sche staatsstructuur ivan 1830 in ;vele opzichten ver
ouderd en ondoelmatig ä.s gebleken, moet naar een nieu
we formule worden uitgekeken, niet noodzakelijk naar 
het voo!lbeeld ivan Zwiiltserland of ·\Tian iele Verenigde Sta
ten rvan Amerika, maar dan beslist een struotuur die 
de taa1gemeensdhappen en de regionaile realiteit eenbie
d1g1t. 

De harmonische iverhouiding tussen de 1gemeenschaip
pen moet iwor:den verzekerd. Ik ben geen ·voorstander 
v.an een Provinciale Senaat. !Het systeem dat de Ronde 
Tafel heef.t uitgedacht - de zogenaamde alitt. 3 bis en 
38 ibis - .Jiijl{jt me een rleugidelijik systeem op ivoor1waarde 

dat het :van algemene toepassing wemelt gemaakt en niet 
a'Lleen zou ge:Lden ivoor bepaalde materies ter bescherming 
van een ~ogenaamde minlderheid. Overileg tussen de 
gemeensdhaippen moet 1I1o:odzakelijlk op parlementair vlak 
gesdhieden. 

Prof. Robert SENELLE, 
Hoog leraar aan de Rijksuniversiteit Gent 

(1) Prof. Dr. Theo Luyckx - Geschiedenis van de Eco
nomische Bewustwording in Vlaanderen - 1967 - De 
Nederlandse Boekhandel. 

(2) Kamer van Volksvertegenwoordigers - Beknopt Ver
slag - Vergadering van 22 maart 1967 - blz. 610. 

(3) Comité voor Streekontwikkeling. Eerste verslag over
gemaakt aan de Minister van Economische Zaken en Ener
gie ten behoeve van het Ministerieel Comité voor Econo
mische Expansie en Regionaal Beleid, Brussel 3 november 
1961. 

(4) J. Sporck - « Hiérarchie des Villes et leur structura
tion du réseau » - Nationale Commissie voor de Ruim
telijke Ordening - Brussel - 1966. 

N. Hatyat - « Schéma théorique d'un réticule de pola
risation » - Cahiers d'urbanisme nr. 54-55 - 1966. 

(5) Voor de bevolking van de agglomeraties zijn vrij
willig approximaties opgegeven eerder dan preciese cijfers, 
vermits het thans onmogelijk is over een officiële of min 
of meer degelijk bepaalde afbakening van deze agglome
raties te beschikken. Men heeft nochtans gètracht waarden 
te nemen die beantwoorden aan een tamelijk gelijkaardige 
opvatting in de vijf gevallen. ' 

(6) De bevolkingen zijn die van 1964. De totale bevolking 
van het Rijk bedroeg op die datum 9.428.100 personen. Het 
verschil is toe te schrijven aan zones die de aantrekkings
kracht ondergaan van buiten het nationaal grondgebied 
gelegen polen, nl. : 100.928 inwoners van westelijk Hene
gouwen aangetrokken door Rijsel, en 7.4S3 inwoners aan
getrokken door Aken. 

PROF. BARON EMIEL VAN DIEVOET t 

Het is een tragische omstandigheid dat wij in dit 

laatste nummer van onze 30e jaargang, waaraan wij een 

feestelijk karakter hadden wiUen geven, genoopt zijn de 

nagedachtenis te herdenken van Prof. Baron Emiel Van 

Dievoet, die ons op 24 juni 1967, op 81-jarige leeftijd, 

is ontvallen. 

Met Prof. Baron E. Van Dievoet verliest de Vlaamse 

Rechtsbeweging één van haar grootste figuren, een man 

van buitengewone wetenschappelijke bekwaamheid, een 

onverdroten werker, een helder en scherp verstand en 

iemand die sedert jaren op de bres stond om de Vlaamse 

rechtswetenschap op een hoger peil te brengen. 

Talrijk en zeer verscheiden zijn de gebieden waarop 

Prof. Van Dievoet zich heeft bewogen. Auteur van vele 

belangrijke studiën over het burgerlijk recht en gevierd 

civilist was hij tevens één van de meest gewaardeerde 

specialisten op het terrein van het verzekeringswezen. 

Zowel over het staatsrecht en het sociaal recht als 

over het procesrecht en het strafrecht heeft hij geschrif

ten gepubliceerd die het kenmerk dragen van veel

omvattende kennis en grondig wetenschappelijk onder

zoek. Aan het Universitair onderwijs zowel als aan de 

deontologie van de jurist heeft hij artikelen gewijd waar-

door nieuwe gedachten werden gezaaid. En hoeveel 

tijd en werkrecht heeft hij niet besteed aan de Vlaamse 

juridische terminologie en aan de vertaling onzer wet

boeken. Dit alles, naast zijn leeropdrachten aan de 

Universiteit waaraan hij steeds zijn beste krachten heeft 

besteed, naast zijn veeljarige parlementaire werkzaam

heid en naast zovele andere taken die hij steeds ver

vuld heeft met de hem eigen degelijkheid en nauwge

zetheid. 

Over het pachtrecht schref hij meerdere belangrijke 

werken. Wanneer hij benoemd was tot Koninklijk Kom

missaris voor het verzekeringswezen, groe1de het verslag 

dat hij opstelde uit tot een summa waarin alle vraag

stukken die het verzekeringswezen aanbelangen, wor

den uitgediept op een wijze die niet geëvenaard werd. 

Het boek dat door Prof. Van Dievoet werd uitgegeven 

in 1943 "Het Burgerlijk Recht in België en in Nederland 

van 1800 tot 1940" is een meesterwerk dat de vrucht is 

van een gans leven studie en denken en dat niet genoeg 

kan geprezen worden. Het heeft eenzelfde succes ge

kend in Nederland als in België. 

Naast deze hoofdwerken verschenen nog een hele 

reeks geschriften op het gebied van staatsrecht en straf-
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recht· en zijn uitvoerig traktaat over het procesrecht dat 

verscheen in het " Repertoire Pratique de Droit Belge » 

onder het trefwoord " Compétence en matière civile et 

commerciale" is de beste en meest betrouwbare leidraad 
voor de oplossing van de meest delicate vraagstukken die 
voorkomen in de dagelijkse praktijk. 

Eén van de doelstellingen waarvoor Prof. Van Dievoet 
zich met passie heeft ingezet is de Nederlandse vertaling 

Aan zijn professoraat bij de Katholieke Universiteit 

te Leuven heeft· hij zich gegeven met een bijzondere 
geestdrift en vele generaties juristen werden door hem 
gevormd en bij dit alles had hij een aanzienlijk aandeel 
in de Parlementaire arbeid tijdens dewelke merkwaar

dige verslagen door hem werden uitgebracht. 
Hij heeft achtereenvolgens de leiding gehad van 2 mi

nisteriële departementen en hij ontwikkelde daarbuiten 

van onze wetboeken en wetten. Sedert 1923 wanneer 1 nog een zeer belangrijke activiteit op velerlei sociaal ter-

voor het eerst door de regering een Commissie werd 
opgericht om onze wetboeken te vertalen was Prof. Van 

Dievoet de spil ervan. Dit lastig en moeilijk werk heeft 

hem reusachtig veel tijd en inspanning gevraagd. Met 
taaie volharding heeft hij, samen met de overige commis

sieleden, geleidelijk dit onoverzienbaar werk doen voocrt
schrijden en het is hoofdzakelijk aan Prof. Van Dievoet 
te danken dat wij thans eindelijk een officiële en volko
men rechtskrachtige tekst beziUen van onze grondwet, 

ons burgerlijk wetboek en ons strafwetboek. 

Door zijn activiteit op dit gebied heeft Prof. Van 

Dievoet aan de Vlaamse rechtsbedeling een nooit genoeg 
te :waarderen dienst bewezen. 

Met de betreurde Prof. Meyers uit Leiden heeft hij 
zich rusteloos ingezet voor de toenadering tussen Noord 
en Zuid op het gebied van het recht en hij was steeds 
de ziel zowel van de officiële als van de officieuze com

missies voor de vergelijkende studie van het recht in 
Nederland en in België. 

rein. 

Men kan zich moeilijk een rijker leven voorstellen 
dan dat van Prof. Van Dievoet en de Vlaamse rechts

beweging heeft in hem een voorman verloren die haast 

onvervangbaar is. 
Onlangs nog heeft heel de Vlaamse Rechtsgemeenschap 

er zich zozeer over verheugd dat deze uitzonderlijke ver

diensten door het hoogste gezag in ons land werden er
kend en dat Prof. Van Dievoet door Z.M. de Koning in de 

ac1elstand werd verheven en hem de titel van Baron werd 
verleend. Nooit is een zo hoge onderscheiding meer ver

diend geweest. 
Alle Vlaamse juristen treuren thans ani het onherstel

baar verlies dat zij lijden door het heengaan van Prof. 

Baron E. Van Dievoet. 

Het Rechtskundig Weekblad biedt aan zijn nabestaan
den de uitdrukking aan van zijn innig medevoelen in 

hun leed. 

De Redactie. 

DE ALGEMENE VERGADERING VAN DE NEDERLANDSE JURISTENVERENIGING 
TE ZWOLLE 

Ongeveer 350 juristen, waaronder een vijftal Belgen, 
hebben op vrijdag 23 en zaterdag 24 juni 1967 het jaarlijks 
kongres van de Nederlandse Juristen-Ver~niging bijge
woond. Het zijn twee aangename en bijzonder interessante 
dagen geworden. Aaangenaam, omdat er een hartelijke en 
ontspannen sfeer heerste; interessant, omdat de pread
viezen op een zeer hoog peil stonden en de toespraken en 
tussenkomsten de ·toehoorders van het begin tot het einde 
wisten te boeien. Dat dit alles slechts dank zij een uit
stekende organisatie kon verwezenlijkt worden, spreekt 
vanzelf. 

In zijn openingsrede behandelde de Voorzitter, Mr. C.H. 
Beekhuis, het probleem van de specialisatie in het recht, 
meer in het bijzonder ten aanzien van de rechterlijke 
macht. Spreker meende dat in de eerste plaats aan een 
rechter de eis moet worden gesteld dat hij het recht 
kan hanteren, een kritische geest en gevoel voor recht
vaardigheid heeft, en wijs en objektief is. De specialisatie 
mag niet leiden tot een miskenning van deze grond
vereiste. De voorkeur van Mr. Beekhuis ging daarom 
uit naar een « allround » rechter die door bijzondere kur
sussen vertrouwd zou worden gemaakt met de gespecia
liseerde onderwerpen. Wij zijn zo gelukkig de merkwaar
dige rede van Voorzitter Beekhuis in tegenwoordig num-

mer van het Rechtskundig Weekblad te kunnen publiceren. 

* * * 

Zoals in het vorig nummer van het Rechtskundig Week
blad aangekondigd werd, stonden twee belangrijke rechts
problemen ter bespreking op de agenda. Het eerste be
trof de vraag of de wettelijke aansprakelijkheid bij ver
keersongevallen vervangen dient te worden door een stel
sel van verzekering ; het tweede onderwerp werd als volgt 
geformuleerd : " dient de wet regelen te geven omtrent het 
horen van belanghebbenden bij de totstandkoming van 
wetten, algemene maatregelen van bestuur en minis
teriële beschikkingen?" 

Twee uitvoerige preadviezen dienden tot uitgangspunt 
voor de discussie over het eerste onderwerp. Eén daarvan, 
opgesteld door Mr, A.R. Bloembergen, gaf aanleiding tot 
heftige reakties. Professor Bloembergen is namelijk voor
stander van de afschaffing van de burgerlijke aansprake
lijkheidsbepalingen bij ongevallen, maar hij wenst, in te
genstelling tot Professor A. Tune, de bestaande regeling 
niet te vervangen door een stelsel van verplichte verzeke
ring. Dit houdt in dat, zijns inziens, de slachtoffers enkel 
aanspraak zouden mogen maken op uitkeringen gegrond 
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op de bestaande sociale zeke'.rheidswetten. De zakelijke 
vermogenschade komt in zijn plan niet voor vergoeding 
in aanmerking, indien het slachtoffer zelf geen vrijwillige 
verzekering daartegen heeft afgesloten. Tijdens de debat
ten werd dit stelsel voornamelijk op de volgende twee 
punten bekritiseerd. Ten eerste, de Nederlandse sociale 
zekerheidswetten, alhoewel die meer en beter. gecoördi
neerde voorzieningen bevatten dan de Belgische, dekken 
de lichámelijke vermogensschade niet volledig." Daaren
boven vertoont deze wetgeving« lekken", o.m. ten aanzien 
van de uitoefenaars van zelfstandige beroepen en hun 
familieleden. Ten tweede, de afschaffing van de vergoe
dingsplicht voor zaakschade en extra-patrimoniale schade 
achtten velen niet alleen weinig realistisch, maar ook in 
strijd met het rechtsgevoel der verkeersdeelnemers. Bij 
de stemming bleek, dat Prof. Bloembergen zijn toehoorders 
niet had kunnen overtuigen. Slechts zeven congressisten 
(op een totaal van meer dan tweehonderd aanwezigen) 
stemden voor zijn plan. 

Daar zoveel aandacht aan de ideeën van Prof. Bloem
bergen werd besteed, kwam het ontwerp-Tune wat in 
de vergeethoek terecht. Niettemin toonde de stemming 
aan dat er in Nederland waardering voor de denkbeelden 
van de Parijse hoogleraar bestaat. Ongeveer vijftig stem
men - waaronder die van verschillende leden van de 
Hoge Raad en vele professoren - werden op dit ontwerp 
uitgebracht. Meer dan honderdzestig congresdeelnemers 
verworpen het echter. 

Het preadvies van Mr. H.A. Bongers lokte minder 
kritiek uit dan dat van Prof. Bloembergen. Zijn studie 
vormt m.i. een uitstekend pleidooi voor het principiële 
behoud van de foutaansprakelijkheid. De aanhangers van 
een verzekeringsregeling, en ik reken mij daartoe, heeft 
Mr .. Bongers waarschijnlijk niet kunnen overtuigen, maar 
zij zullen ernstig rekening moeten houden met de door 
deze preadviseur naar voor gebrachte feiten en argumen
ten. Mr. Bongers is ten andere geen voorstander van de 
status quo. Hij acht inderdaad belangrijke aanpassingen -
o.m. met betrekking tot het regresrecht van risicodragers 
en verzekeraars - gewenst. Jammer genoeg heeft de 
preadviseur zijn lichte voorkeur voor een vorm van ri
sico-aansprakelijkheid niet uitgewerkt. 

Alhoewel de overgrote meerderheid van de congresdeel
nemers zich tegenstander verklaarde van ontwerpen zoals 
door Tune en Bloembergen voorgesteld, bleken velen toch 
voorstander te zijn van een fundamentele wijziging van 
het bestaande stelsel. Inderdaad, het was slechts met on
geveer 125 tegen 84 stemmen dat de vergadering besliste 
dat de wettelijke aansprakelijkheid bij verkeersongevallen 
volgens de hoofdlijnen van haar tegenwoordige regeling 
dient te worden . gehandhaafd. 

* * * 

Op de tweede dag, werd, zoals gezegd, het probleem be
handeld of het gewenst is bij de voorbereiding van wetten, 

VLAAMSE JURISTEN, 

Koninklijke besluiten en Ministeriële beschikkingen zgn. 
" hearings » te organiseren. De discussie over dit onder
werp was voorbereid door de preadviezen van Mr. W.J. 
Van Eykern, ambtenaar bij het Ministerie van Justitie, en 
Mr. G.E. Van Walsum, oud-burgemeester van de stad 
Rotterdam. Laatstgenoemde wees voornamelijk op de po
litieke wenselijkheid van deze hervorming, terwijl eerst
genoemde een nauwkeurig onderzoek instelde naar de 
technische verwezenlijkingsmogelijkheden ervan. Belang
rijke principiële meningsverschillen bleken er bij de dis
cussie niet te zijn, alhoewel sommigen van mening waren 
dat langdurige «hearings» de besluitvaardigheid van par
lement en regering nadelig kunnen beïnvloeden. De mees
ten waren echter vóór de hervorming, daar zij hierin 
een middel zien om de enigszins vertroebelde betrekkingen 
tussen de openbare gezagsdragers en de rechtsonderho
rigen te verbeteren. De gedachtenwisseling had daarom 
voonramelijk betrekking op de uitwerking van dit begin
sel. Een ruime meerderheid besliste dat het horen van 
belanghebbenden bij de voorbereiding van wetten welis
waar vaak wenselijk is, maar dat de invoering van een 
wettelijke verplichting dienaangaande op grondwettelijke 
bezwaren stuit. De vergadering gaf er daarom de voor
keur aan dat de Tweede Kamer zelf in haar reglement 
van orde zou bepalen wanneer er hoe dergelijke « hear
ings » moeten plaatsgrijpen. Een grote meerderheid acht
te het echter wel gewenst om bij de wet een algemene 
verplichting tot het horen van de belanghebbenden op te 
leggen bij de voorbereiding van algemene maatregelen 
van bestuur (Koninklijke besluiten) en ministeriële be
schikkingen. De vergadering was verder van oordeel dat 
het horen van belanghebbenden in laatstgenoemde ge
vallen behoort te geschieden door een van de minister 
onafhankelijk college van advies. 

* * * 
Uit het voorgaande mag niet worden afgeleid, dat al

leen ernstige problemen op dit congres aan de orde kwa
men. De inrichters hadden immers ook gezorgd voor ont
spanning. Zo had een uitstap plaats naar de Noordoost
polder, d.i. één van de twee drooggelegde gebieden van het 
IJselmeer. In Emmeloord, het centrum van deze polder, 
konden de congresleden daarenboven genieten van een 
groots banket waarop toespraken werden gehouden door 
de heren Beekhuis, Voorzitter van de Nederlandse Juris
ten-Vereniging, Polak, Nederlands Minister van J ustttie, 
en Victor, Voorzitter van de Vlaamse Juristenvereniging. 
Professor Victor schetste o.m. de ontwikkeling van de 
taalstrijd der Vlaamse juristen en sprak de hoop uit dat 
eens de tijd zal aanbreken dat de Nederlandse en Vlaamse 
Juristenverenigingen gezamenlijk zullen congresseren. 

Tot slot weze hier nog opgemerkt dat belangstellenden 
de tekst van de uitgebrachte preadviezen kunnen be
stellen bij het bestuur van de Nederlandse Juristen-Ver
eniging, Tuinlaan 86 Schiedam, Nederland. 

R. Kruithof. 

Abonneert U op het "Rechtskundig Weekblad" 


